
چرا سقف بودجه؟
عوامل مختلفي در تصويب اين قانون دخيل بوده اند. 
علاوه بر انتظ��ار افكار عمومي براي شفاف س��ازي در 
فوتبال، كنفدراسيون فوتبال آسيا در راستاي حرفه اي 
شدن ساختار ليگ هاي آس��يايي، قوانيني را طراحي 
كرده است كه يكي از اين پيش شرط ها براي تيم هايي 
كه در ليگ ها حضور دارند مش��خص بودن هزينه ها 
و درآمدهاس��ت. طبق اين قانون از س��ال 2015 به 
باش��گاه هايي اجازه بازي در ليگ داده مي ش��ود كه 
يك بانك، قراردادهاي اين تي��م را ضمانت كند و هم 
يكي از ش��ركت هاي بيمه كه فعاليت مي كند مبالغ 
قرارداد بازيكنان را تضمين كند. به همين خاطر اولاً 
هزينه ها بايد شفاف باشد و ثانياً محل تأمين درآمدها 
مشخص باشد و همچنين تضميني وجود داشته باشد 
كه قراردادهايي كه با بازيكنان بس��ته مي شود، حتماً 

پرداخت شود. 
پس مي توان اينطور استنباط كرد كه اين 
قانون در راس�تاي ش�كل گيري س�اختار 

حرفه اي باشگاه هاي ايران است؟
با توجه به اي��ن بايدها و نبايده��ا و صحبت هايي كه 
متأسفانه در س��طح جامعه درباره فوتبال مي شود در 
تصويب اين قانون، همس��ويي با افكارعمومي وجود 
داشت اما تنها دليل سقف اين قانون نبود. از طرفي اين 
قانون همان طور كه اشاره كردم اولويت پنجم الزامات 
فيفا وAFC  براي استانداردسازي باشگاه ها مشخص 

بودن درآمدها و هزينه هاست. 
و چط�ور س�ازمان ليگ به س�قف بودجه 
15 ميلياردي ب�راي ليگ برتري ه�ا و 18 
ميلياردي براي تيم ه�اي ايراني حاضر در 

ليگ قهرمانان آسيا رسيد؟
در اين رابطه سازمان ليگ از باش��گاه هاي ليگ برتر 
خواست تا بيايند هزينه هايشان را در دو بخش هزينه 
براي قرارداد بازيكنان و همچنين س��اير هزينه هاي 
جاري در طول فص��ل اعلام كنند. عمده باش��گاه ها 
رقم هايشان كمتر از 10 ميليارد بود. با ميانگيني كه 
گرفته شد و همچنين مطرح شدن آن در جلسه هيئت 
رئيسه ليگ و بحث هاي فني در اين باره تصويب شد تا 

15 ميليارد تومان سقف بودجه تيم هاي ليگ برتري 
باشد كه 12 ميليارد آن خرج خريد بازيكن و 3 ميليارد 
هم بقي��ه هزينه ها ش��ود و براي باش��گاه هايي كه در 
آسيا هم حضور دارند اين سقف بودجه 18 ميليارد به 
تصويب رسيد. اين قانون نتيجه تلاش هاي 6، 7 ماهه 
سازمان ليگ با همكاري فدراسيون فوتبال و باشگاه ها 
بود كه در اين چرخه وزارت ورزش و مجلس هم نظر 

موافق داشتند. 
علاوه بر شفاف س�ازي و توازن هزينه ها و 
درآمدها، اه�داف ديگر س�ازمان ليگ از 

وضع اين قانون چه بود؟
فيفا و  اي اف س��ي صراح��ت دارند باش��گاهي كه 20 
ميليارد درآمد دارد، 13 ميليارد آن را بايد خرج قرارداد 
با بازيكنان بكند و 7 ميليارد ديگر را صرف آكادمي هاي 
پايه فوتبال و... بكند. متأسفانه فوتبال پايه در خيلي از 
باشگاه ها به آن توجهي نمي شود و مديران اين تيم ها 
با توجه به اينكه امنيت ش��غلي ندارن��د و نمي توانند 
براي چند س��ال بعد برنامه ريزي كنن��د، توجهي به 
سرمايه گذاري در فوتبال پايه و بازيكن سازي ندارند 
و ترجيح مي دهند از باش��گاه هاي ديگر با هزينه هاي 
ميلياردي بازيكن مورد نيازشان را بگيرند تا اين چرخه 
معيوب در فوتبال كش��ور ادامه داشته باشد. سازمان 
ليگ براي همين تصميم گرفت تا باش��گاه ها را ملزم 
كند بخشي از بودجه شان را صرف تيم هاي پايه كنند. 
فدراسيون فوتبال هم با راه اندازي آكادمي ملي فوتبال 
به صورت تخصصي روي آكادمي هاي فوتبال باشگاه ها 

نظارت كند. 
در اينكه وضع چنين قانوني مي تواند مفيد 
باشد شكي نيست اما نگران نيستيد اين 
قانون هم به سرنوشت سقف قرارداد دچار 

شود؟
قانون س��قف قرارداد در زمان آقاي عزيزمحمدي به 
نظرم به خوبي اجرا شد و توانست جلوي دادن پول هاي 
كلان به برخي بازيكنان و مربيان كه معمولاً رقم هاي 
قراردادهايشان با اكثريت فوتبالي ها فاصله زيادي دارد 
بگيرد. به عنوان نمونه آنها يك قرارداد ثبت ش��ده در 
سازمان ليگ داشتند كه سقف را رعايت كرده بود اما 

در باشگاه قرارداد ديگري داشتند كه بالاتر از سقف بود. 
براي ما قرارداد سازمان ليگ مبناي قانوني قرار گرفت و 
اين بازيكنان نتوانستند به آن رقمي كه در باشگاه ثبت 
كرده بودند برس��ند و بايد بگويم كه سقف قرارداد  با 
كاهش رقم قراردادها 30 درصد به نفع بيت المال شد. 
البته انتقادهاي كارشناسي هم به اين طرح وارد بود كه 

جاي بررسي داشت. 
اما خيلي از بازيكنان هم توانس�تند پول 
بيش�تري از رقمي ك�ه ثبت ك�رده بودند 

دريافت كنند!
چنين اتفاقي افتاد اما با توجه به اينكه هزينه هاي تخلف 
بالا رفته، مشاهده كرديد كه با مديران متخلف برخورد 
ش��د و برخي از آنها راهي زندان و بعض��ي هم بركنار 
شدند. بايد به سمتي برويم كه باشگاه ها شفاف سازي 
كنند و راستگويي و همچنين پايبند بودن به قراردادي 
كه بين بازيكن و باشگاه بس��ته مي شود وجود داشته 
باشد. به اعتقاد ما بازيكني اگر 4 ميليارد مي ارزد اين 

پول را بگيرد اما اين رقم در قرارداد ثبت شود. 
درباره قانون س�قف بودجه هم اين انتقاد 
مي ش�ود كه برخ�ي تيم ه�ا ب�راي اينكه 
هزينه هايشان از سقف تعيين شده بالاتر 
نرود رقم هاي غير واقعي را اعلام مي كنند؛ 
به عنوان مث�ال باش�گاه اس�تقلال، رقم 
ق�رارداد آندو ك�ه فصل پيش بي�ش از دو 
ميليارد گرفته را امسال يك ميليارد عنوان 
كرده اس�ت. در كنار آن، بح�ث قراردادن 
آپش�ن هايي خارج از قرارداد ثبت ش�ده 
مانند دادن تراكم و ريختن پول رضايتنامه 
به باش�گاه خارجي بدون ثبت رقم آن در 

مبلغ قرارداد مطرح است!
به جز پول ثبت شده در قرارداد، دادن هر گونه وسيله، 
خانه و تراكم، تخلف پولشويي محسوب مي شود. چون 
جرم پولشويي كنارش مي آيد جرم سنگين مي شود و 
علاوه بر نهادهاي قضائي، فيفا هم براي چنين تيم هايي 
محروميت هاي سنگيني براي بازيكن و مربي در نظر 
مي گيرد. پرونده دادن تراكم ب��ه بازيكنان را علاوه بر 
سازمان ليگ، دوستان نهادهاي نظارتي هم به شكل 

خاص پيگيري مي كنند. درباره خلعتبري هم باشگاه 
سپاهان مبلغ 600 هزار دلار پول رضايتنامه اين بازيكن 
به باشگاه عجمان را در ليست هزينه هاي خود نياورده و 
در حال پيگيري اين موضوع هستيم و به رغم صحبت 
سپاهاني ها درباره رعايت سقف بودجه، بايد اعلام كنم 
ما با كسي تعارف نداريم و در اين رابطه گزارش مربوطه 
به وزير صنعت كه مدافع جدي شفاف سازي در فوتبال 

هست ارائه مي شود تا با متخلفان برخورد شود. 
علاوه ب�ر اس�تقلال و س�پاهان ديگر چه 
تيم هاي ديگ�ري از قانون س�قف بودجه 

عبور كرده اند؟
پرسپوليس و پيكان تيم هايي هستند كه از اين قانون 
تخلف كرده اند و در حال بررسي قراردادهاي بازيكنان 
اين تيم ها هستيم. در باش��گاه پيكان درباره قرارداد 
مهدي رحمتي ابهاماتي وجود داشت كه اين باشگاه 
و دروازه بان حضور در س��ازمان لي��گ توضيحاتي در 
اين باره داده اند كه در حال بررسي هستيم و نتيجه آن را 
به زودي اعلام مي كنيم. از بين اين چهارباشگاه، باشگاه 
استقلال قبول كرده و آنها دنبال اصلاح قراردادهايشان 
هستند. اگر اصلاح نكنند با باشگاه ها برخورد مي شود. 

و چه مجازاتي در انتظار متخلفان است؟
براي اشخاص حقوقي يعني باشگاه ها در صورت عدم 
رعايت س��قف قراردادها محدوديت نقل و انتقال در 
اين فصل، كسر 25 درصد عوايد باشگاه از محل حق 
پخش و تبليغات محيطي براي توسعه فوتبال پايه، لغو 
عضويت و پروانه مجوز فعاليت حرفه اي به معناي اخراج 
اين باش��گاه ها از ليگ برتر و اعلام عدم كفايت و قطع 
فعاليت مديرعامل از طريق مراجع تصميم گيرنده و در 
نهايت تجديدنظر در معرفي به عنوان نماينده ايران در 
ليگ آس��يا از جمله تنبيهاتي است كه براي تيم هاي 
متخلفي كه سقف قراردادها را رعايت نكرده اند، در نظر 
گرفته شده است. علاوه بر مديران باشگاه ها، با بازيكنان 
هم در صورتي كه كتمان حقيقت كنند برخورد جدي 
خواهد شد. پرونده تخلف به كميته اخلاق و انضباطي 
ارجاع مي ش��ود و جريمه نقدي و محروميت از نقل و 
انتقال يا محروميت طولاني مدت با توجه به ش��رايط 

پرونده در انتظار اين بازيكنان است. 

خ��رج و مخ��ارج؛ ريخ��ت و 
وحيد صابري
   گزارش

پاش هاي آنچناني؛ قراردادهاي 
ميلياردي بازيكنان بدهي هاي 
ميلياردي باشگاه ها و هدر رفتن پول بيت المال همه و 
همه باعث شد تا وزارت ورزش تصميم بگيرد فكري به 
حال فوتبال و مشكلات اقتصادي اش بكند، از همين رو 
به فدراسيون فوتبال فشار آورد تا براي هر باشگاه سقف 
بودجه اي مش��خص ش��ود تا ش��ايد اين گونه جلوي 
هزينه هاي زيادي گرفته شود. از همين رو بخشنامه اي 
تهيه و تنظيم شد كه طبق آن تيم هاي نماينده ايران 
در ليگ قهرمانان آسيا 18 و س��اير تيم ها 15 ميليارد 

تومان هزينه كنند. 

اين قان��ون همان طور كه پيش بيني مي ش��د حرف و 
حديث هاي بس��يار زيادي در فوتبال اي��ران به همراه 
داشت. با اين حال مسئولان س��ازمان ليگ با حمايت 
وزارت ورزش و جوانان مصمم بودند هر طور كه شده 
براي كنترل بودجه باشگاه ها اين قانون را اجرايي كنند. 
هر چند در اين بين بعضي از باشگاه ها قانون مورد نظر 
را رعايت نكرده اند و در جريان فص��ل نقل  و انتقالات 

تخلفاتي داشته اند. 
نگاهي به خريد هاي برخي تيم ها نش��ان مي دهد كه 
آنها با دهن كجي به فدراسيون فوتبال اين قانون را دور 
زده اند. قانوني كه وقتي آئين نامه آن به باشگاه ها ابلاغ 
شد، هيچ تجربه و برنامه مدوني براي اجرايي شدن آن 
وجود نداشت و تنها خواس��تند دستور مقامات ارشد 
وزارتخانه را اجرا كنند. ب��ا وجود اينكه اين قانون به 
نوعي آزمون و خطاست اما بايد اعتراف كرد كه 
در كنار معايبش، مزاياي��ي هم دارد كه باعث 

خرسندي مردم شده است. 

 پرهزينه ترين و كم هزينه ترين باشگاه
طبق آمار اعلام ش��ده فدراس��يون فوتبال براي سقف 
بودجه پيشنهادي باشگاه ها مشخص شد كه در فصل 
جديد باشگاه س��پاهان با هزينه اي 17 ميليارد و 580 
ميليون توماني بيشترين هزينه و نفت مسجدسليمان 
هم با 4 ميليارد و 300 ميليون تومان كمترين هزينه را 

در نقل و انتقالات ليگ برتر انجام داده است. 
 اين در حالي است كه پيش از شروع فصل تفاهمنامه اي 
بين فدراسيون فوتبال و مديران باشگاه ها امضا شده 
بود تا ع��لاوه بر رعايت س��قف بودجه باش��گاه، مفاد 
قرارداد بازيكنان را هم منتشر كنند. با اين حال باز هم 
شاهد اين هستيم كه برخي از باشگاه ها به اين موضوع 
دهن كجي كرده و اين قانون را دور زده اند. مثلًا اينكه 
برخي از باش��گاه ها نام چند بازيكن مطرح خود را در 
ليست منتش��ر ش��ده قرار نمي دهند و مسائلي از اين 
دس��ت. حال بايد ديد برابر ماده 30 آئين نامه كميته 
اخلاق كه هرگونه نقض قواعد و مقررات فدراس��يون 
فوتب��ال تخلف محس��وب گرديده آيا با باش��گاه هاي 
متخلف برخورد مي ش��ود هر چند كه مديران باشگاه  
س��پاهان با فرار رو به جلو اعلام كردند كه بخشي از 
هزينه ميلياردي صورت گرفته مربوط به رده هاي 
پايه فوتبال س��پاهان اس��ت و اين گونه موضوع را 

ماست مالي كرده اند. 
  دور زدن قانون سقف بودجه

گفته مي ش��ود طي هفته ه��اي اخير 
عليپور، رئيس كميته نظارت و بازرسي 
س��ازمان ليگ فوتبال ايران جلسات 
مختلفي را با مديران عامل باشگاه هاي 
ليگ برتري برگزار كرده است تا گزارشي 

درباره جزئيات مذاكرات باشگاه ها با بازيكنان مختلف 
و چگونگي رعايت قانون سقف بودجه توسط باشگاه ها 
تهيه كند. خروجي اين جلسات نشان مي دهد به رغم 
تمام تهديدات فدراس��يون فوتبال باز هم باشگاه هاي 
پرسپوليس، استقلال، سپاهان، تراكتورسازي و پيكان 
نتوانسته طبق آئين نامه س��قف بودجه خود را رعايت 
كنند؛ حتي شنيده مي ش��ود بعضي از باشگاه ها براي 
اينكه بتوانن��د به راحتي قان��ون را دور بزنند امتيازات 
خاصي به بازيكنان خود داده اند. از اسپانس��ر شخصي 
گرفته تا دادن تراكم س��اخت و هزار يك تبصره ديگر 
براي رضايت دل س��تارها. وگرنه چطور ممكن اس��ت 
بازيكني كه تا پارس��ال بيش از يك ميليارد و ششصد 
ميليون گرفته حالا به كمتر از يك ميليارد تومان راضي 
شود يا از خير پيشنهاد هاي نجومي چند ميليون دلاري 

عرب ها بگذرد. 
  آئين نامه خوب يا بد

اما آنچه مش��خص اس��ت به رغم اينكه اين آئين نامه 
دستخوش آزمون و خطاست اما از شاخصه هاي خوب 

آن به راحتي نمي توان به راحتي گذشت. 
يكي از شاخصه هاي تأثيرگذار آئين نامه جديد نقل 
و انتقالات، جوان كردن و پايي��ن آوردن ميانگين 
سني تيم هاس��ت زيرا باش��گاه ها به خاطر رعايت 
سقف بودجه مجبورند بيشتر از جوانان جوياي نام 
استفاده كنند و به آنها بها دهند، موضوعي كه طي 
سال هاي اخير در باش��گاه ها كمتر ديده مي شد و 
براي همين بود كه ميانگين س��ني بازيكنان ليگ 
بالا رفته بوده و به جايي كه ليگ در پايان فصل 20 
پديده معرفي كند، دو يا سه بازيكن جديد پديده را 

معرفي مي كردند. 

 اجراي قانون در فوتبال 
شيوا نوروزي

     نگاه
ايران تقريباً غير ممكن 
به نظر مي رسد. همين 
ابتداي مطلب بايد بگويم كه اين نظر نگارنده يا يك 
برداشت شخصي نيس��ت بلكه واقعيت هاي اين 
فوتبال بي قانون و پرحاشيه است كه ما را به چنين 

نتيجه گيري وادار مي كند. 
روزهاي آخر ارديبهشت ماه بود كه سازمان ليگ 
براي ثابت كردن جديت خود در مبارزه با ريخت و 
پاش هاي روزافزون باشگاه هاي فوتبال قانون سقف 
بودجه را ابلاغ كرد. مه��دي تاج و همكارانش كه 
ديگر تاب انتقادهاي تمام نشدني مردم و مسئولان 
را نداش��تند بالاخره حركت جدي از خود نشان 
دادند تا بلكه از اين طريق به س��يل انتقادها عليه 

ليگ برتر و حواشي اش پايان دهند. 
تمام تلاش هاي دست اندركاران سازمان ليگ به 
اينجا ختم شد كه در فصل جديد تمامي باشگاه ها 
ملزم به رعايت سقف بودجه تعيين شده هستند، 
اين س��قف هزينه هاي تمامي باش��گاه ها در امر 
خريد بازيكن، مربي و هزين��ه كردن در تيم هاي 
پايه را شامل مي ش��ود. طبق قانون جديد به غير 
از تيم هاي حاضر در ليگ قهرمانان آسيا سايرين 
نمي توانس��تند بيش از 15 ميليارد تومان خرج 
تيمش��ان كنند. تيم هاي آس��يايي نيز البته اين 
اجازه را داشتند كه تا 18 ميليارد تومان براي خريد 
بازيكنان مورد  نظر كنار بگذارند. ولي همانطور كه 
انتظار مي رفت تيم هاي پرخرج باز هم توجهي به 
قانون تازه ابلاغ شده نكردند و بدون هيچ نگراني 
چند ميليارد ناقابل بيش از بودجه پيش بيني شده 

خرج كردند، به همين راحتي!
قراردادها يكي پس از ديگري به امضا رس��يدند و 
در هيئت هاي فوتبال ثبت شدند. هر كسي بيشتر 
بازار گرمي كرد پول بيش��تري به جيب بازيكن 
و مدير برنامه و بقيه دوس��تان رفت. در اين ميان 
مس��ئولان مربوطه همواره دم از رعايت بي چون 
و چراي قانون و برخورد شديد با متخلفان زدند. با 
اين حال تا امروز اثري از رعايت قانون سقف بودجه 
و همچنين برخورد با خاطيان ديده نشده. البته 

بازيكنان و مربيان در س��ال هاي اخير در امر عقد 
قرارداد و ثبت آن در هيئت فوتبال كاملًا حرفه اي 
شده اند و در اين راه از ش��يوه هاي نوين دور زدن 
قانون استفاده مي كنند. به نوعي كه هيچ رد پايي 
از خود به جا نمي گذارند. طبق آخرين اطلاعات 
رقم هاي رسمي ثبت شده نسبت به ارقام واقعي 
سال گذشته كاهش نشان مي دهد اما اينكه اين 
كاهش چگونه اتفاق افتاده ش��ك و ش��بهه هاي 

زيادي را به دنبال داشته. 
بررسي توافقات پش��ت پرده بازيكنان با مديران 
باش��گاه ها راز كاهش دخل و خرج را رمز گشايي 
مي كند. سال گذشته يكي از مديران باشگاه هاي 
پرطرفدار بدعت دادن ماشين هاي لوكس خارجي 
به جاي بخش��ي از رقم قرارداد را پايه ريزي كرد. 
با علني ش��دن اين ماجرا و توقيف ماش��ين هاي 
واگذار ش��ده، ش��يوه هاي ت��ازه اي پا ب��ه عرصه 
گذاشتند؛ فروش تراكم ساخت ساختمان و پاساژ 
و درآمدزايي از طريق اسپانسرينگ شخصي. بايد 
به اين نكته توجه داش��ت كه اينها تنها برخي از 
راه هاي قانون شكني بوده و هيچ بعيد نيست كه 
به زودي ابعاد گس��ترده تري از اين قانون شكني 

رسانه اي شود. 
پنج باش��گاه خاطي نه تنها به ص��رف بودجه 18 
ميلياردي بس��نده نكردند بلكه بدون هيچ دليل 
قانع كننده اي با بيش��تر بازيكنان خود قراردادي 
بيش از يك ميليارد و نيم امضا كرده اند، بازيكناني 
كه فوتبالش��ان در محلات هم نيست. متأسفانه 
خاطيان با مظلوم نمايي انتظ��ار دارند باور كنيم 
فوتباليست هاي پول دوست ما درآمد امسالشان 
يك ميليارد )يا بيش��تر( كمتر از س��ال گذشته 
باش��د! ارقام منتشر ش��ده توهين به شعور مردم 
و هواداراني اس��ت كه همواره حماي��ت خود را از 
فوتبال نشان داده اند. در عوض فوتباليست هاي ما 
با ارائه بازي هاي كسل كننده و حواشي زياد ثابت 
كرده اند كه قراردادهاي ميلياردي فقط هدر دادن 
پول بيت المال است و بس. هيچ مرجع قانوني نيز 
نتوانسته در مقابل ريخت و پاش هاي ميلياردي 

كاري از پيش ببرد. 

چند س��ال قبل بود كه 
دنيا حيدري
   گزارش 2

مسئولان براي مبارزه با 
اعداد و ارقام هنگفتي كه 
در قرارداد بازيكنان نوشته مي شد، قانوني وضع 
كردند تحت عنوان سقف قرارداد. طبق اين قانون 
بيش��ترين رقم ق��راردادي كه ب��راي بازيكنان 
ملي پوش در نظر گرفته ش��ده بود 450 ميليون 
تومان و بيش��ترين رقمي كه براي بازيكنان غير 
ملي پوش در نظر گرفته ش��ده بود 350 ميليون 
تومان بود. باشگاه ها موظف بودند طبق اين قانون 
با بازيكنان و مربيان خود قرارداد ببندند و در غير 
اين صورت بايد خود را آماده برخوردي جدي از 
سوي مسئولان سازمان ليگ و فدراسيون فوتبال 

مي كردند. 
ظاهرا همه چيز خوب بود و مشكلي وجود نداشت، 
قراردادهايي كه براي ثبت راهي هيئت فوتبال 
مي ش��دند، طبق قانون س��قف قراردادها بسته 
شده بود و به نظر مي رسيد قانون جديد توانسته 
س��دي برابر پرداختي هاي بي حساب و كتاب به 

فوتباليست ها باشد. البته در 
اين بين قلعه نويي تنها كسي 
بود كه از همان ابتدا عنوان 
كرد ك��ه حاضر ب��ه دروغ 
گفتن نيست و قراردادي كه 
امضا مي كن��د، طبق قانون 
جديد نيست و از آن تبعيت 
نمي كند. اما طولي نكشيد 
كه مشخص ش��د نه فقط 
قرارداد قلعه نويي كه به آن 
اعتراف كرده بود كه قرارداد 
اكث��ر بازيكن��ان و مربيان 

تيم هايي مانند استقلال، پرسپوليس، سپاهان 
و چند تيم صنعتي ديگر بسيار متفاوت تر از آنچه 

سقف قرارداد خوانده مي شد بسته شده است! 
سقف قراردادي كه سازمان ليگ براي تيم ها در 
نظر گرفته ش��ده بود، در واقع به كف قراردادها 
تبديل ش��ده بود و اين رقم ها تنه��ا به بازيكنان 
درجه 2 و 3 و جوانان تعلق مي گرفت و بازيكناني 
كه همواره در ليست نفراتي بودند كه بيشترين 
دريافتي ها را داش��تند، به همان سبك گذشته 
قرارداد بس��ته بودند. البته نه آن ق��راردادي كه 
روانه هيئت فوتبال شده بود. باشگاه ها براي فرار و 
دور زدن قانون جديد دو قرارداد با بازيكنان خود 
بسته بودند. يك قرارداد كه قانون مداري آنها را 
نشان مي داد و قراردادي ديگر كه در واقع قرارداد 
اصلي بود و مد نظر بازيكنان و مديران باشگاه ها. 
برخي باشگاه ها هم بودند كه براي جلب رضايت 
بازيكنان خود علاوه بر رقمي كه در قرارداد آنها 
نوشته شده بود، مابقي مبلغ توافق شده با آنها را 
به اشكال ديگر صاف مي كردند؛ به طوري كه در 
اين بين دادن اتومبيل، زمي��ن، خانه و حتي در 
مواردي دادن تيرآهن به بازيكنان مد شد! عده اي 
هم اما به جاي دريافت اين اقلام، گرفتن پول هاي 

نقد زير ميزي را ترجيح مي دادند. 
اما كار زماني بيخ پيدا كرد كه فصل تمام ش��د و 
مديران نتوانستند به تعهدات خود برابر بازيكنان 

عمل كنند و بازيكن��ان طلبكار ب��راي دريافت 
مطالبات خود دس��ت به كار ش��دند و مشخص 
شد دريافتي هاي آنها در طول سال با باقيمانده 
طلبشان از باشگاه ها با آنچه در قراردادها نوشته 

شده نمي خواند و همه چيز لو رفت!
يكي از قراردادهاي عجيب براي مهدي رحمتي 
بود با عدد 777 ميليون تومان كه گفته مي شد 
اين رقم رند ش��ماره موبايل او بوده است. بعد از 
گذشت سال اول و كيش و مات شدن مسئولاني 
كه قانون س��قف قرارداد را تصويب كرده بودند، 
اوضاع بدتر هم شد؛ به طوري كه حالا رقم ها نه 
ميليون، كه به ميليارد تبديل شده بودند. البته 
همه رويانيان را مسئول وارد كردن رقم ميليارد 
به فوتبال مي دانس��تند اما تيم ه��اي اصفهاني 
و تهراني هم پا به پاي مديرعامل پرس��پوليس 
پيش رفته و رقم هايي را براي بازيكنان و مربيان 
خود در نظر گرفته بودند كه در هيچ مخيله اي 
نمي گنجيد! اما قب��ل از او هم اع��داد عجيب و 
غريبي در فوتبال رد و بدل شده بود؛ به طوري كه 

از مجيد جلالي مي توان به عنوان يكي از اولين 
مربيان��ي در فوتبال نام برد ك��ه در فولاد رقمي 

ميلياردي دريافت كرد!
رد و بدل ش��دن رقم هاي ميلياردي و شكست 
خوردن ش��ديد قانون س��قف قرارداد مسئولان 
را بر آن داش��ت تا تصميمي جديد بگيرند براي 
مقابله با فاجعه س��ير صعودي اع��داد و ارقامي 
كه در قراردادهاي بازيكنان نوش��ته مي ش��ود. 
تلاش مس��ئولان اين بار قانون جدي��دي را به 
رش��ته تحرير درآورد تحت عنوان قانون سقف 
بودجه. اين بار مس��ئولان براي باشگاه ها سقف 
بودجه در نظر گرفتند تا طبق اين بودجه نفرات 
خود را جذب كنند؛ قانوني كه البته همانطور كه 
انتظ��ار مي رفت خيلي زود به سرنوش��ت قانون 
شكست خورده س��قف قراردادها دچار شد. هر 
چند كه اين بار مس��ئولان براي شفاف س��ازي 
هرچه بيشتر، باشگاه ها را موظف به انتشار ليست 
قرارداده��اي خ��ود كردند. اما نگاه��ي اجمالي 
به اعداد و ارقام منتش��ر ش��ده به خوبي نشانگر 
سياه نمايي در اين راستا و دور زدن دوباره قانون 
بود. درس��ت مثل اتفاقي كه براي قانون س��قف 
قراردادها رخ داد و باعث شكست قانوني شد كه 
قرار بود جلوي پرداختي هاي كلان را بگيرد اما در 
عمل نتوانست هيچ گونه سدي برابر پرداختي هاي 

هنگفت فوتبال ايجاد كند! 
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چند س�ال بع�د از 
سعيد احمديان
      گفت وگو

قانون سقف قرارداد، 
حالا فوتبال ايران با 
قانون س�قف بودجه روبه رو است، قانوني كه 
س�ازمان ليگ  برت�ر فوتب�ال ب�راي كنترل 
هزينه هاي باشگاه ها و در پاسخ به انتظارات 
اف�كار عموم�ي درب�اره اعتراض ب�ه هزينه 
فوتبالي ها از بيت المال تدوين كرده است و به 
دنبال شفاف سازي هزينه ها و درآمدها است. 
با اين حال عدول چند باشگاه ليگ برتري از 
اين قانون، سبب شده تا ناكارآمدي اين قانون 
و تجربه شكس�ت خورده س�قف قراردادها 
مطرح ش�ود. هر چند حجت الاسلام عليپور 
رئيس كميته صيانت و بازرسي سازمان ليگ 
در گفت وگو با »جوان« شكست خوردن اين 
قان�ون را قبول ن�دارد و برخورد س�نگين با 
متخلف�ان اي�ن قان�ون را وع�ده مي ده�د، 
متخلفاني كه به گفته عليپور رو به پولشويي 

در فوتبال آورده اند. 

گفت وگوي »جوان« با حجت الاسلام عليپور درباره قانون سقف بودجه تيم هاي ليگ برتر فوتبال


